

ချင်းရေးရာဝန်ကြီးဌာန အရပ်ရပ်စီရင်အုပ်ချုပ်မှုဌာနခွဲ (၁)

ရန်ကုန်မြို့၊ ၁၃၁၈ ခု၊ သီတင်းကျွတ်လပြည့်ကျော် ၁၄ ရက်။
(၁၉၅၆ ခု၊ နိုဝင်ဘာလ ၂ ရက်။)

အမှတ် ၂၂။ ။ ၁၉၄၈ ခုနှစ်၊ ချင်းဝိသေသတိုင်း အက်ဥပဒေ၏ ပုဒ်မ ၄၃ ဖြင့် အပ်နှင်းထားသော အာဏာများကိုသုံးစွဲလျက်၊ နိုင်ငံတော်သမ္မတသည်၊ ချင်းဝိသေသတိုင်း တိုက်နယ်ကောင်စီ ဥက္ကဋ္ဌများ၏ အာဏာ၊ တာဝန်ဝတ္တရား၊ အခွင့်အရေးများနှင့်စပ်လျဉ်း၍ အောက်ပါနည်းဥပဒေများကို ပြုလုပ်လိုက်သည်။

၁၃၁၁ ခု၊ ဝါခေါင်လပြည့်ကျော် ၁၁ ရက် (၁၉၄၉ ခု၊ သြဂုတ်လ ၁၉ ရက်) နေ့စွဲပါ ဤဝန်ကြီးဌာန၏ အမိန့်ကြော်ငြာစာအမှတ် ၃၆ နှင့် ၁၃၁၆ ခု၊ တန်ဆောင်မုန်းလဆန်း ၁၀ ရက် (၁၉၅၄ ခု၊ နိုဝင်ဘာလ ၅ ရက်) နေ့စွဲပါ အမိန့်ကြော်ငြာစာအမှတ် ၃၁ တို့ကို ပယ်ဖျက်လိုက်သည်။

ချင်းဝိသေသတိုင်း၊ တိုက်နယ်ကောင်စီ ဥက္ကဋ္ဌများ၏အာဏာ၊ တာဝန်ဝတ္တရားနှင့် အခွင့်အရေးနည်းဥပဒေများ

၁။ ။ တိုက်နယ်ကောင်စီဥက္ကဋ္ဌသည် စင်စစ်အားဖြင့် တိုက်နယ် (Circle) တစ်နယ်တွင် တိုက်နယ်ကောင်စီက ရွေးကောက်တင်မြှောက်ထားသူဖြစ်၍၊ အရပ်ရပ်စီရင်အုပ်ချုပ်မှုနှင့် တရားစီရင်မှု ကိစ္စများကို၊ တိုက်နယ်ကောင်စီလူကြီးများနှင့် ဆွေးနွေးတိုင်ပင်၍ ဆောင်ရွက်ရမည်။

၂။ ။ တိုက်နယ်ကောင်စီဥက္ကဋ္ဌသည်၊ တိုက်နယ်ကောင်စီရုံးကို စီမံအုပ်ချုပ်ရမည့်ပြင်၊ အောက်ပါတာဝန်ဝတ္တရားများကိုလည်း ဆောင်ရွက်ရမည်။

- (က) တိုက်နယ်ကောင်စီဥက္ကဋ္ဌသည်၊ တိုက်နယ်ကောင်စီက အခါအားလျော်စွာ ချမှတ်၍ ပေးပို့သောဆုံးဖြတ်ချက်များနှင့် အမိန့်များကို သက်ဆိုင်သူက လိုက်နာသည် မလိုက်နာသည်ကို ကြည့်ရှုစစ်ဆေးရမည်။ လိုအပ်လျှင် ထိုဆုံးဖြတ်ချက်နှင့်အမိန့်များကို သက်ဆိုင်သူက လိုက်နာသည် မလိုက်နာသည်ကို ဆိုင်ရာ ရွာသူကြီးအား ကြည့်ရှုစစ်ဆေးရန် အမိန့်ချမှတ်နိုင်သည်။

* မြန်မာနိုင်ငံ ပြန်တမ်း၊ အပိုင်း - ၁၊ ၁၉၅၆ ခုနှစ်၊ နိုဝင်ဘာလ (၁၀) ရက်၊ စာမျက်နှာ - ၁၈၆၁။

- (ခ) တိုက်နယ်ကောင်စီဥက္ကဋ္ဌသည်၊ သက်ဆိုင်ရာတိုက်နယ်အတွင်းရှိ သူကြီးများထံ မှ အခွန်တော်များကို လက်ခံ၍ သက်ဆိုင်ရာနယ်ပိုင်ဝန်ထောက်ထံ သို့တည်း မဟုတ် လက်ထောက်ငွေတိုက်အရာရှိထံသို့ မှပေးပို့မီ၊ လုံခြုံစွာ ထိန်းသိမ်း ထားရမည်။
- (ဂ) တိုက်နယ်ကောင်စီဥက္ကဋ္ဌသည်၊ သက်ဆိုင်ရာ နယ်ပိုင်ဝန်ထောက်ထံမှသော် လည်းကောင်း၊ သက်ဆိုင်ရာ လက်ထောက်ငွေတိုက်အရာရှိထံမှသော် လည်းကောင်း၊ ရရှိသောအမိန့်များ လိုက်နာဆောင်ရွက်ရန်ညွှန်ကြားချက်များ နှင့် အထွေထွေဆင့်ဆိုချက်များကို လက်ခံ၍ ရွာသူကြီးများအား၊ ထိုအမိန့်များ၊ ညွှန်ကြားချက်များနှင့် ဆင့်ဆိုချက်များအတိုင်း လိုက်နာဆောင်ရွက်ရန် ညွှန်ကြားရမည်။ သို့တည်းမဟုတ် ကျေးရွာကောင်စီများအားလည်းကောင်း၊ သက်ဆိုင်သူများအားလည်းကောင်း သက်ဆိုင်သလို လိုက်နာဆောင်ရွက်စေ ရန် ရွာသူကြီးများမှတစ်ဆင့် ညွှန်ကြားရမည်။
- (ဃ) တိုက်နယ်ကောင်စီဥက္ကဋ္ဌသည်၊ သက်ဆိုင်ရာတိုက်နယ်အတွင်းရှိ ရွာသူကြီးများ နှင့် ရွာသူရွာသားများက အမိန့်များ၊ ညွှန်ကြားချက်များနှင့် ဆင့်ဆိုချက်များ အတိုင်း ဆောင်ရွက်သည် မဆောင်ရွက်သည်ကို ကြည့်ရှုစစ်ဆေးရမည်။

၃။ ။ တိုက်နယ်ကောင်စီဥက္ကဋ္ဌသည်၊ အောက်ဖော်ပြပါအကြောင်းအရာများနှင့် စပ်လျဉ်း၍ သတင်းရလျှင် နယ်ပိုင်ဝန်ထောက်ထံဖြစ်စေ၊ အနီးဆုံးရဲဌာနသို့ ဖြစ်စေ၊ အနီးဆုံး အရာရှိထံဖြစ်စေ ချက်ခြင်းအကြောင်းကြားရမည်။

- (က) မည်သည့်အဖွဲ့အစည်းမဆို ဖွဲ့စည်းခြင်း၊ အဖွဲ့အစည်း၏ ရည်ရွယ်ချက်၊ အဖွဲ့ အစည်းဝင်အင်အားနှင့်ခေါင်းဆောင်၊ အဖွဲ့အစည်းများသည် အလှူငွေကောက် ခံခဲ့လျှင် အသာတကြည်ကောက်ခံခြင်း၊ သို့တည်းမဟုတ် အတင်းအဓမ္မ ကောက်ခံခြင်း။
- (ခ) အစိုးရအား ဖြိုဖျက်ရန် မည်သည့်နည်းနှင့်မဆို လုပ်ကြံမှု။
- (ဂ) အရေးကြီးသည့် မည်သည့်ရာဇဝတ်မှုကိုမဆို (ဥပမာ၊ လူသတ်မှု၊ ရာဇဝတ် ပြစ်ဒဏ်မကင်းသည့် လူ့အသက်သေစေမှု၊ ဓားပြတိုက်မှု၊ လုယက်မှုနှင့် လက်နက်ဥပဒေကို ကျူးလွန်မှု) ကျူးလွန်ခြင်း၊ သို့တည်းမဟုတ် ကျူးလွန်ရန် ကြံစည်အားထုတ်ခြင်း။
- (ဃ) သံသယမကင်းသောအကြောင်းများနှင့် တစ်ဦးတစ်ယောက်သောသူ ရုတ်တရက် သေဆုံးခြင်း။

၄။ ။ တိုက်နယ်ကောင်စီ ဥက္ကဋ္ဌသည် သက်ဆိုင်ရာတိုက်နယ်အတွင်း၌ အများပြည်သူ တို့ အကျိုးတိုးပွားရေးအတွက် ရာဇဝတ်မှုနှိမ်နင်းခြင်း၊ ကူးစက်တတ်သောရောဂါများကို ကာကွယ်ခြင်း နှင့် ထိုရောဂါများကို ကင်းရှင်းပပျောက်အောင် ဆောင်ရွက်ခြင်းပြုနေသော အစိုးရအရာရှိများအား လိုအပ်သော အကူအညီများကို မိမိအခွင့်အရေးအာဏာရှိသည်နှင့်အမျှ ပေးရမည်။

၅။ ။ တိုက်နယ်ကောင်စီဥက္ကဋ္ဌသည် သက်ဆိုင်ရာတိုက်နယ်အတွင်းရှိ ရွာသူကြီးများ ၎င်းတို့၏ တာဝန်ဝတ္တရား ကျေပွန်စွာဆောင်ရွက်သည် မဆောင်ရွက်သည်ကို ကြည့်ရှုရမည်။ အကယ်၍ ကျေပွန်စွာမဆောင်ရွက်သည်ကို တွေ့ရှိလျှင် သက်ဆိုင်ရာနယ်ပိုင်ဝန်ထောက်ထံသို့ အရေးယူရန် တိုင်ကြားရမည်။

၆။ ။ တိုက်နယ်ကောင်စီဥက္ကဋ္ဌမှာ တိုက်နယ်ကောင်စီရုံးအတွင်း၊ လုပ်ငန်းနှင့်ပတ်သက် သည့် ရုံးသုံးပစ္စည်းများကို ချွေတာစွာသုံးစွဲရန်၊ ရုံးကိစ္စများကို ချောမောစွာဆောင်ရွက်ရန်နှင့် မှတ် တမ်းများကို သိမ်းဆည်းထားရန် တာဝန်ရှိသည်။ တိုက်နယ်ကောင်စီဥက္ကဋ္ဌသည် တိုက်နယ်ကောင်စီ ရုံးတည်ရာဌာန၌ ထာဝစဉ်ရှိနေရမည်။ သို့ရာတွင် မိမိမရှိသည့်ကာလအတွင်း၊ မိမိ၏အလုပ်ဝတ္တရား များကို ဆောင်ရွက်ရန် တိုက်နယ်ကောင်စီလူကြီးများအနက် လူကြီးတစ်ဦးကို ကိုယ်စားလှယ်အဖြစ် ခန့်ထားရမည်။

၇။ ။ တိုက်နယ်ကောင်စီဥက္ကဋ္ဌသည် အမှုများစစ်ဆေးစီရင်ရန်အလို့ငှာ၊ သင့်ဟော် သောနေရာတွင် တစ်နှစ်လျှင်လေးကြိမ်ထက်မများစေဘဲ အစည်းအဝေးကျင်းပရမည်။ တစ်ကြိမ်လျှင် အစည်းအဝေးကို ၃ ရက်ထက်ပို၍ မကျင်းပစေရ။ အဆိုပါ ၃ ရက်တွင် နယ်ပိုင်ဝန်ထောက်ရုံး တည်ရာဌာနသို့ အလုပ်ဝတ္တရားအတွက် ခရီးသွားရသည့်နေ့ရက်ကို ထည့်သွင်းရေတွက်ခြင်းမပြုရ။

၈။ ။ တိုက်နယ်ကောင်စီဥက္ကဋ္ဌသည် အမှုတွဲများကိုလည်းကောင်း၊ အမှုတွဲများနှင့်ပတ် သက်သော စာရွက်စာတမ်းများကိုလည်းကောင်း၊ မှတ်ပုံတင်စာအုပ် စသည်တို့ကိုလည်းကောင်း၊ သိမ်းဆည်းထားရမည်။ အမှုတွဲ အမှတ်စဉ် လက်ခံသည့်နေ့ရက်၊ အမှုသည်အမည်များ၊ နေရပ်များ၊ အမှုအမျိုးအစားများ၊ အမှုများ၏ တန်ဖိုးများကို မှတ်ပုံတင်စာအုပ်တွင် ရေးသားထားရမည်။ တိုက်နယ်ကောင်စီ ဥက္ကဋ္ဌသည် အမှုများတွင် တိုက်နယ်ကောင်စီက အမိန့်ချမှတ်သောအခါ၊ အမိန့်ချမှတ်သောနေ့ရက်ကို ထိုမှတ်ပုံ တင်စာအုပ်၌ ရေးမှတ်ရမည်။ ချမှတ်သည့်အမိန့်အတိုင်း မညီသည့်နေ့ရက်တွင်မည်ကဲ့သို့ ဆောင်ရွက်ကြောင်းကို ထိုမှတ်ပုံတင်စာအုပ်၌ပင် ရေးသားထား ရမည်။

၉။ ။ တိုက်နယ်ကောင်စီဥက္ကဋ္ဌသည် တိုက်နယ်ကောင်စီ၏ ဆုံးဖြတ်ချက်အတိုင်း ရွာသူ ရွာသားများနှင့်ပတ်သက်သည့် အမှုကိစ္စတွင် တတ်နိုင်သမျှ သက်ဆိုင်ရာကျေးရွာကောင်စီမှတစ်ဆင့် ဆောင်ရွက်ရမည်။ တိုက်နယ်ကောင်စီက ရွာသူရွာသားတစ်ဦးတစ်ယောက်ကို ပြစ်ဒဏ်ချမှတ်သော

အခါ တိုက်နယ်ကောင်စီဥက္ကဋ္ဌသည်၊ ထိုရွာသူရွာသားနှင့်သက်ဆိုင်သည့် ရွာသူကြီးအား အကြောင်းကြားရမည့်အပြင်၊ ပြစ်ဒဏ်ချမှတ်ခြင်းနှင့်စပ်လျဉ်း၍ ဆောင်ရွက်ရန်ရှိသည်ကို ရွာသူကြီးမှတစ်ဆင့်သာလျှင် ဆောင်ရွက်ရမည်။

၁၀။ ။ တိုက်နယ်ကောင်စီဥက္ကဋ္ဌသည်၊ သက်ဆိုင်ရာတိုက်နယ်အတွင်း လူတစ်ဦးတစ်ယောက်ကဖြစ်စေ၊ လူအများကဖြစ်စေ၊ သက်ဆိုင်ရာအရေးပိုင်၏၊ သို့တည်းမဟုတ် နယ်ပိုင်ဝန်ထောက်၏၊ သို့တည်းမဟုတ် မြို့ပိုင်၏ တရားဝင်သော အမိန့်များကို နာခံရန် ငြင်းဆန်လျှင်၊ ထိုသူ တစ်ဦးတစ်ယောက်အပေါ်တွင်သော်လည်းကောင်း၊ ထိုလူအများပေါ်တွင်သော်လည်းကောင်း၊ ၁၉၄၈ ခုနှစ်၊ ချင်းဝိသေသတိုင်းအက်ဥပဒေ၏ ပုဒ်မ ၂၁ အရ အရေးယူရန် သက်ဆိုင်ရာသို့ တိုင်ကြားရမည်။

၁၁။ ။ တိုက်နယ်ကောင်စီဥက္ကဋ္ဌသည်၊ ဒဏ်ငွေများကို အခွန်တော်မပြေကျန်ငွေကဲ့သို့ သက်ဆိုင်ရာရွာသူကြီးမှတစ်ဆင့်တောင်းခံရမည်။ သို့ရာတွင်ရွာသူကြီးက တောင်းခံရန် ငြင်းဆိုခဲ့သော်၊ သို့တည်းမဟုတ် ပျက်ကွက်ခဲ့သော်၊ တိုက်နယ်ကောင်စီဥက္ကဋ္ဌက ကိုယ်တိုင်တောင်းခံ၍ ဆိုင်ရာ နယ်ပိုင်ဝန်ထောက်ထံ ရွာသူကြီးအပေါ်တွင် အရေးယူရန် တိုင်ကြားရမည်။

၁၂။ ။ တိုက်နယ်ကောင်စီဥက္ကဋ္ဌသည်၊ တရားဥပဒေအရ တစ်ဦးတစ်ယောက်သောသူကိုဖြစ်စေ၊ ပြစ်မှုကျူးလွန်သူတစ်ဦးတစ်ယောက်ကို ဖမ်းဆီးရန် ရှေးဦးစွာ သက်ဆိုင်ရာရွာသူကြီးအား ဆင့်ဆိုနိုင်သည်။ ရွာသူကြီးက မည်သည့်အချိန် မည်သည့်နေရာတွင်မဆို ထိုသူကို ဖမ်းဆီးရမည်။ ပြစ်မှုကျူးလွန်သူသည်သော်လည်းကောင်း၊ ထွက်ပြေးတိမ်းရှောင်နေသူသည်သော်လည်းကောင်း လွတ်မြောက်အောင်ထွက်ပြေးသွားလိမ့်မည်ဟု ထင်မြင်ယူဆပါက၊ တိုက်နယ်ကောင်စီဥက္ကဋ္ဌကိုယ်တိုင် ထိုသူရှိသည့်နေရာသို့ ဝင်ရောက်၍ ထိုသူကိုဖမ်းဆီးနိုင်သည်။

၁၃။ ။ (၁) တိုက်နယ်ကောင်စီဥက္ကဋ္ဌသည်၊ တိုက်နယ်ကောင်စီအစည်းအဝေးများကျင်းပရန် တိုက်နယ်ကောင်စီ လူကြီးအားလုံးကို ဖိတ်ကြားရမည်။

(၂) တိုက်နယ်ကောင်စီအစည်းအဝေးသို့ တိုက်နယ်ကောင်စီလူကြီးဦးရေ၏ ထက်ဝက်ထက် ပို၍ တက်ရောက်မှသာ အစည်းအဝေး အထမြောက်ရမည်။

(၃) တိုက်နယ်ကောင်စီဥက္ကဋ္ဌသည်၊ မည်သည့်ကိစ္စကိုမဆို အစည်းအဝေးသို့ တက်ရောက်သော တိုက်နယ်ကောင်စီလူကြီးများရာ၏ သဘောဆန္ဒအရသာလျှင် ဆုံးဖြတ်ရမည်။ မဲဖြင့် ဆုံးဖြတ်သည့်အခါ၊ တိုက်နယ်ကောင်စီဥက္ကဋ္ဌမှာ ကိုယ်ပိုင်မဲပေးပိုင်ခွင့်မရှိစေရ၊ သို့ရာတွင် မဲအရေအတွက် တူညီနေလျှင် တိုက်နယ်ကောင်စီဥက္ကဋ္ဌသည်၊ အနိုင်မဲကို ပေးရမည်။

၁၄။ ။ မည်သည့်တိုက်နယ်ကောင်စီလူကြီးကိုမဆို၊ ဆိုင်ရာ တိုက်နယ်ကောင်စီဥက္ကဋ္ဌက မိမိ၏ ကိုယ်စားလှယ်အဖြစ် အခါအားလျော်စွာခန့်ထားလျှင် ထိုကောင်စီ လူကြီးသည်၊ တိုက်နယ် ကောင်စီဥက္ကဋ္ဌ၏ အာဏာအားလုံးကို သုံးစွဲနိုင်သည်။

၁၅။ ။ ယေဘုယျအားဖြင့် တိုက်နယ်ကောင်စီလူကြီးများသည်၊ ပေါ်ပေါက်လာသော တာဝန်များကို မိမိတို့၏ တိုက်နယ်ကောင်စီဥက္ကဋ္ဌနှင့် ညီတူညီမျှ ခံယူရမည်။ ထို့ပြင် တိုက်နယ် ကောင်စီဥက္ကဋ္ဌနှင့် ပတ်သက်သည့်ကိစ္စများကို ဆောင်ရွက်ရာ၌ တိုက်နယ်ကောင်စီဥက္ကဋ္ဌအား အကျိုးရှိစေမည့် သတင်းဟူသမျှကိုပေးရန် လိုအပ်သမျှ ကူညီဆောင်ရွက်ရမည်။

၁၆။ ။ တိုက်နယ်ကောင်စီဥက္ကဋ္ဌသည်၊ သက်ဆိုင်ရာတိုက်နယ်အတွင်းတွင် ဖွားသေ စာရင်းများကို ကောင်းမွန်ပြည့်စုံစွာ ဆိုင်ရာသူကြီးက ထားရှိသည် မထားရှိသည်ကို ကြည့်ရှုရမည်။

ထို့ပြင် အခြားအုပ်ချုပ်ရေးနှင့်ပတ်သက်သော ကိစ္စအဝဝတို့တွင် (ဥပမာ၊ ပညာရေးတိုးတက် မှု၊ ကျေးရွာသန့်ရှင်းရေးနှင့်ကျန်းမာရေး၊ လယ်ယာစိုက်ပျိုးရေး၊ တိရစ္ဆာန်များစောင့်ရှောက်ထိန်းသိမ်း ရေး၊ ဆည်မြောင်းတာဝန်များ ပြုပြင်မွမ်းမံရေး၊ တောမီးရှို့ခြင်းကိုတားမြစ်ရေး အစရှိသည်တို့) ဆိုင်ရာ အရာရှိများအား ကူညီရမည်။